
اقتصادی 6

گــروه اقتصادی - وزیــر راه و 
شهرســازی از اعــام آمادگی برای 
مشــارکت با انبوه سازان برای ساخت 
مسکن خبر داد گفت: متناسب با محل 
زمین می توانیم مشارکت در ساخت با 
انبوه سازان داشــته باشیم و واحدهای 
سهم وزارت راه وشهرسازی را با هدف 

ارائه به مردم کم توان اختصاص دهیم.
رستم قاسمی، وزیر راه وشهرسازی 
در جلسه با انجمن انبوه سازان مسکن با 
بیان اینکه اکنون موضوع نهضت ملی 
مســکن در کشور مطرح است، گفت:  
اقدامات زیادی در راستای نهضت ملی 
مسکن انجام شده و اقدامات زیادی نیز 
برای انجام باقی مانده اســت؛ بنابراین 
این جلسه را برای استفاده از نظرات و 
تجربیات انبوه سازان تشکیل دادیم تا 
روندی را در پیش بگیریم که نتیجه آن 

ساخت مسکن برای مردم باشد.
وی با اظهــار اینکه امروز هزینه 
مسکن در  سبد خانوار بسیار زیاد است، 
تصریح کرد: در شهرهای بزرگ بیش از 
۶۰ درصد و در شــهرهای کوچک به 
میزان کمتر، هزینه های مسکن در سبد 
خانوار برآورد شــده است.قاسمی با 
اشــاره به وجود دو مولفه برای ساخت 
مسکن، توضیح داد:  یکی اینکه سیاست 
دولت سیزدهم این است که در بخش 
مســکن اقدامات ویژه ای انجام دهد و 
دوم اینکه قانون جهش تولید مســکن 
که مجلس در اواســط مهر ماه به دولت 
اباغ کــرد، که مزیت های خوبی دارد.

وزیر راه و شهرسازی همچنین با اظهار 
اینکه تســهیات پیش بینی شده برای 
سهم مسکن در کشور حدود ۲۰ درصد 
از سهم تســهیات کل کشور است، 
اضافه کرد:  این مسئله به بانک ها اباغ 
شده و یک قانون پایدار است. قاسمی 
با یادآوری اینکه در جلسه شورای عالی 
پول و اعتبار نیز جلســات متعددی با 
بانک مرکزی برگزار شده است، گفت:  
سهم پرداخت تسهیات مسکن در هر 

شهر تقریبا تعیین و به همه بانک ها اباغ 
و همچنین سهم هر بانکی نیز تعیین شده 
است. وی یادآور شد:  حدود یک میلیون 
از تعداد این واحدها متناسب با جمعیت 
روستاهای کشــور، مسکن روستایی 
کشور است و بقیه نیز در بخش شهری 
ساخته می شود. قاسمی همچنین تامین 
زمین را یکی از مولفه های مهم ساخت ۴ 
میلیون مسکن در چهار سال بیان و تاکید 
کرد:  در وزارت راه وشهرســازی بانک 
زمین را پایه گذاری کرده ایم و حداکثر 
تا دو ماه آینده در کل کشــور وضعیت 
زمین ها مشخص خواهد شد.قاسمی با 
بیان اینکه تا امروز زمین های ۲ میلیون و 
۴۰۰ هزار واحد در کشور تعیین تکلیف 
شده و برای ساخت وساز آماده است، 
گفت: زمین های داخل شــهر متعلق به 
دولت و راه وشهرســازی در اولویت 
اول قــرار دارد.قاســمی بــا یادآوری 
اینکه ســاخت ۶۰۰ هزار واحد را نیز 
در شهرهای جدید پیش بینی کرده ایم، 
تصریح کرد:  زمین های شهرهای جدید 
نیز در اختیار وزارت راه وشهرســازی 
اســت بنابراین امروز ۲ میلیون و ۴۰۰ 
هزار واحد زمین را تعیین تکلیف شده 
و آمــاده اجرا در اختیــار داریم. وزیر 
راه وشهرســازی در اختیار گذاشــتن 
زمین رایگان را جزو دستور کار وزارت 
راه وشهرســازی بیان کرد و گفت:  هر 
زمین دولتی که درخواســت واگذاری 
آن را داشته باشیم و ظرف دو ماه واگذار 
نکنند ثبت اسناد مکلف است یک طرفه 
سند آن را به نام وزارت راه وشهرسازی 

بزند.
قاسمی همچنین ادامه داد: با بنیاد 
مستضعفان توافق کردیم که ۹۰۰ هکتار 
زمین های بنیاد در شــهرهای مختلف 
کشور را برای این کار در اختیار بگیریم 
همچنیــن با اوقاف توافــق کردیم که 
زمین های آنها را به ســاخت مســکن 

اختصاص دهیم.
وی تصریــح کــرد: بنابرایــن 

انبوه ســازان نگران مسئله تامین زمین 
نباشند زیرا زمین را تامین می کنیم.

صندوق ملی مسکن، بانکی 
برای خانه دار شدن مردم

قاسمی با بیان اینکه بر اساس قانون 
جهش تولید، به وزارت راه وشهرسازی 
اجازه ایجاد صندوق ملی مســکن داده 
شــده اســت، گفت: در این صندوق 
پیش بینی اولیه این اســت که سالی ۳۰ 
تا ۴۰ هزار میلیارد تومان درآمد سالیانه 
از این صندوق داشــته باشیم. وی ادامه 
داد:  ایــن درآمد بــرای کمک به دوران 
ساخت و پرداخت مابه تفاوت به اقشار 

کم درآمد اختصاص می یابد.
وزیر راه وشهرسازی یادآور شد: 
 حتی در این طــرح پیش بینی کرده ایم 
که برای ســاخت  در نظام اجاره داری 
حرفه ای تســهیات بدهیم. قاســمی 
همچنین گفت: بر اســاس گزارشها، 
حــدود ۷۰۰ هزار واحد اکنون در حال 
تعیین تکلیف اســت و هــر کدام در 
مرحله ای از اجــرای پروژه قرار دارند 
مثا در هفته گذشته در زنجان عملیات 
اجرایی حدود ۲۰ هزار واحد مسکونی 

شروع شد.
استفاده از روش های نوین 

برای ساختمان سازی
وزیر راه وشهرســازی تاکید کرد: 
باتوجه به تســهیات پیش بینی شده  
اگر بتوانیم از روش هــای نوین برای 
ساختمان سازی اســتفاده کنیم، نه تنها 
کار ســاخت را می توان بــا کیفیت و 
سرعت بیشتر و قیمت کمتر انجام داد 
بلکه افراد می تواننــد با آورده کمتری 
صاحــب خانه شوند.قاســمی درباره 
ســاخت مسکن در روســتاها با بیان 
اینکه بنیاد مســکن مسئولیت ساخت 
در روســتاها به صورت خودمالکی را 
دارد، گفــت: حدود بیش از ۲۰۰ هزار 
واحد از مســکن مهر باقی مانده است، 
بخشــی از این واحدها تعاونی سازی  
بودند و در مرحله پیشرفت ۸۰ درصد 

متوقف شــده است و یا اینکه امکاناتی 
همچون فاضاب و آسانســور ندارد؛ 
برای این واحدها برنامه ریزی کرده ایم 
که بتوانیم تعداد واحد مســکونی باقی 
مانده مســکن مهر را نیز ســاماندهی 
کنیم. وزیر راه وشهرســازی در بخش 
دیگــری از صحبت های خود تصریح 
کرد:  معتقدم بخش خصوصی می تواند 
در ایران مسکن ســازی کنــد؛ آنچه با 
برخــی بخش های دیگــر تفاهم نامه 
امضا کرده ایم کــه برای ما اجرا کند به 
معنای این نیســت که کار ســاخت را 
انجام دهند بلکه منظور توزیع مدیریت 
ساخت است.قاسمی با بیان اینکه ستاد 
وزارتخانه ای شاید نتواند با مثا ۵ هزار 
پیمانکار ارتباط داشــته باشد، توضیح 
داد:  اگر سه بخش مدیریتی کمک کنند 
به معنای این نیســت که کار ســاخت 
مسکن را در اختیار دارند؛ ستاد اجرایی 
کار را از طریق پیمانکاران انجام می دهد 
و فقــط بخش مدیریتی را برعهده دارد 
زیرا خودش سازوکار اجرایی ساخت 
را ندارد.براساس گزارش وزارت راه و 
شهرسازی، وی همچنین درباره ورود 
چینی ها به حوزه ســاخت مســکن با 
بیان اینکه ایران در حوزه صنعتی سازی 
عقب است، توضیح داد: تاکنون رایزنی 
و توافقی با کســی انجام نشده است اما 
بخش خصوصی می تواند تکنولوژی 

ساخت را وارد کشور کند.
به گفته قاســمی در ایران به اندازه 
کافی مهنــدس و نیروی متخصص و 
همین طور مواد و مصالح ساخت وجود 
دارد، گفت:  کشــور حدود ۸۰ میلیون 
تن ظرفیت تولید سیمان دارد که برای 
ساخت یک میلیون واحد مسکونی در 
ســال حدود ۲۰ میلیون تن سیمان نیاز 

داریــم؛  بنابراین چیزی با عنوان کمبود 
مواد و مصالح ساختی در کشور نداریم.
وزیر راه وشهرســازی تاکید کرد:  
به دنبــال وارد کردن مــواد،  مصالح، 
کارگر و مهندس به کشــور نیســتیم، 
امــا باید از ظرفیت ســاخت ۴ میلیون 
مسکن استفاده کنیم و توسعه فناوری 
در صنعت ساختمان در ایران را ارتقاء 
بدهیــم. وی با تاکید بر اینکه از جذب 
سرمایه گذاری های خارجی به کشور 
استقبال می کنیم، افزود:  به دنبال جذب 
سرمایه گذاران خارجی و ایرانی هستیم 
که در حال تصویب احکام بسیار خوبی 
در بودجه ۱۴۰۰ هســتیم؛ امروز به این 
نتیجه رسیده ایم که باید حمایت کنیم از 
کسانی که سرمایه وارد کشور می کنند.

دنبال اصــاح قانون نظام 
مهندسی هستیم

قاسمی با اشاره به نظام مهندسی 
ســاختمان نیــز گفت: دربــاره نظام 
مهندسی به دنبال اصاح قانون هستیم و 
اکنون نیز قانون در حال بازنگری است.
وزیر راه وشهرســازی در بخش 
دیگــری نیز با اشــاره بــه حجم زیاد 
ساخت مسکن، گفت: حجم کاری که 
در پیش داریم بسیار بزرگ است و همه 

می توانند در آن سهم داشته باشند.
وی بــا بیــان اینکــه وزارت 
راه وشهرســازی پذیرای پیشنهادات 
سازندگان اســت،   تاکید کرد:  آمادگی 
تشــکیل کمیته  هستیم که در این راستا 
ظرف ۱۰ روز آینده پیشــنهادات خود 
را در قالــب پیش طــرح به وزارتخانه 
ارائــه دهند تا با کمک شــما به عنوان 
انبوه ســازان شیوه نامه ای برای ساخت 

مسکن تهیه شود.
آمادگی مشارکت در ساخت 

با انبوه سازان
وزیر راه وشهرســازی همچنین 
از اعــام آمادگی برای مشــارکت با  
انبوه ســازان خبــر داد و درباره بحث 
پروانه کار نیز اظهار کرد: بر اساس قانون 
جهش تولید مسکن، استانداران رئیس 
شورای مسکن استان هستند و موظفند 

که مسئله پروانه کار را برطرف کنند.
وی با اشاره به امضای توافقانه ای 
با وزیر کشــور، گفت: شهرداران باید 
ظرف یک ماه پروانه را بدهند و تسویه 
حساب آن نیز با وزارت راه وشهرسازی 
است که هزینه آن را نیز تعریف کرده ایم؛ 
هم اکنون این مسئله به استانداران اباغ 
شده است.قاســمی با اشاره به کاهش 
قیمــت پروانه کار، نظام مهندســی و 
مالیــات، ادامه داد: دربــاره بیمه نیز در 
آخرین جلســه با رئیس جمهور مقرر 
شــد ظرف یک ماه با تامین اجتماعی 
درباره بیمه تعیین تکلیف شــود.وزیر 
راه وشهرســازی همچنین به امضای 
توافقنامه با وزارت صمت اشــاره کرد 
و گفت:  به دنبال این هســتیم که قیمت 
سیمان و فولاد را تثبیت کنیم و اکنون در 
حال تعیین تکلیف این مسئله هستیم.
قاســمی درباره بحــث قیمت گذاری 
واحدها نیــز تصریح کرد:  در کارگروه 
مشترکی شیوه نامه قیمتی تهیه کنیم که 
هم انبوه ســاز بتواند کار خود را انجام 
دهد و هم اینکه بتوانیم روندی را پیش 
بگیریم که فشــار کمتری به مردم وارد 

شود.

گــروه اقتصــادی -لاهوتی 
گفت: درخواست بخش خصوصی 
این اســت که دولت صــادرات را 

مصوبه های یک شبه ممنوع نکند.
محمــد لاهوتی عضــو هیئت 
نماینــدگان اتــاق بازرگانی گفت: 
در حــال حاضــر ۵۰ درصد اقتصاد 
کشــور از طریق صادرات مدیریت 
می شود بنابر این درخواست بخش 

خصوصی این اســت که صادرات با 
مصوبه های یک شبه ممنوع نشود.

مشــکات  گفــت:  او 
صادرکننــدگان در موضــوع رفــع 
تعهد ارزی، برداشــت های سلیقه ای 
و اجرای قوانین با نظرات شــخصی 
اســت؛ به این معنا که اگر مصوبات 
و اباغیــه ۱۷۷ ســتاد هماهنگــی 
اقتصــادی و پــس از آن، مصوبات 

کمیته ماده ۲ عیناً بدون اعمال سلیقه 
و نظر اجرا شود، تقریباً می توان گفت 
مشکلی در حوزه برگشت ارز حاصل 

از صادرات وجود نخواهد داشت.
عضــو هیئت نماینــدگان اتاق 
بازرگانی بیان کرد: ۱۰ ســال اســت 
کــه به کالا های ما ۱۵۰ میلیارد تومان 
عــوارض اضافــه می شــود که این 
موضوع هــر روز شــرایط را برای 

صادرکننده ســخت می کنــد. باید 
ریشــه مشکات مربوط به عوارض 
صادرات را در سه دهه گذشته و بعد 
از دوران جنگ تحمیلی جستجو کرد. 
همــه دولت ها بعد از جنگ تحمیلی 
بر ســر یک دوراهی در مورد اعمال 
یا عدم اعمال عوارض صادرات قرار 

داشتند.
هنــوز  صمــت  وزارت 

اعضای خود را بــه ما معرفی 
نکرده است

همچنیــن در ایــن نشســت 
مســعود خوانســاری رئیــس اتاق 
بازرگانی تهران در نشســت اعضای 
اتــاق بازرگانــی که صبــح امروز 

برگزار شــد گفت: متاســفانه هنوز 
وزارت صمــت اعضــای خود را به 
ما معرفی نکرده اســت  در صورتی 
 که بزرگترین دغدغه کشــور امروز 

صادرات است.
رئیــس اتاق بازرگانــی تهران 

تصریــح کرد: طی دو تا ســه ســال 
اخیــر بانــک مرکزی بــه صادرات 
لطمــه زیادی زد ولــی امیدواریم با 
شــناخت جدید وزارت صمت این 
 وضع موجــود در کشــور برطرف 

شود.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد؛

اعلام آمادگی برای مشارکت با 
انبوه سازان

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی:

صادرات را یک شبه ممنوع نکنید

گروه اقتصــادی -در روزهای 
اخیر صف هــای طولانی در بازار ارز 
مقابل صرافی ها شکل گرفت که دلیل 
آن تخصیص ۲۲۰۰ ســهمیه ارزی به 
هــر کارت ملی و اختاف قیمت ارز 

در صرافی ها و بازار آزاد بود. 
این موضــوع، زمانی خطرناک 
شد که عده ای ارزهای خریداری شده 
از صرافی ها را در بازار آزاد فروختند 
و اختــاف قیمت ارز در صرافی ها و 
بازار آزاد موجب شد برخی دلالان از 

این محل سود ببرند. 
بدین منظــور از آنجا که در پی 
تحریم ها، کشــور راه ســختی برای 

درآمدهــای ارزی دارد و منابع ارزی 
موجود نیز بســیار ارزشمند هستند، 
موجی از انتقــادات به بانک مرکزی 
شــکل گرفت که چرا باید در شرایط 
فعلی بازار ارز، به کد ملی افراد ارز داده 
شــود و یا اینکه نباید تدابیری اندیشه 
شــود تا خرید دلار با نرخ صرافی و 
فروش آن در بازار آزاد ســود چندانی 

نداشته باشد؟
عــاوه بــر ایــن، برخــی از 
کارشناسان به بانک مرکزی این انتقاد 
را وارد می کنند که چرا قیمت دلار در 
صرافی هــا را برابر با قیمت بازار آزاد 

نمی کند؟ 

در این زمینــه، بانک مرکزی در 
بخشنامه ای که به شبکه صرافی های 
کشور اباغ کرده است، ضمن تأکید 
بر تداوم روند تخصیص ارز بصورت 
اســکناس با مصــارف خدماتی ۲۵ 
گانه، از شــبکه صرافی های کشــور 
خواسته است درصورتیکه متقاضیان 
درخواست خرید ارز برای مصارفی، 
بجز مصارف تعریف شده در فهرست 
مذکــور دارند، به بانک مرکزی اعام 

کنند.
براســاس اباغیه بانک مرکزی، 
در ســرفصل های  ارز  تخصیــص 
خدماتی شامل ارز مسافرتی، زیارتی، 

درمانی، دانشجویی و دانش آموزی، 
هزینه شرکت های هواپیمایی ایرانی، 
هزینه شرکت های بیمه ایرانی، هزینه 
شرکت در نمایشــگاه های خارجی، 
هزینــه حقــوق و مزایــای کارکنان 
خارجی شــاغل در ایران، رانندگان 
ترانزیت، برگزاری همایش های بین 

المللی و اعطای جوایز جشــنواره ها، 
آزمایش های علمی و گواهینامه های 
بین المللی، خرید امتیاز پخش فیلم، 
فرصت مطالعاتــی، حق عضویت و 
ثبت نام در ســازمان های بین المللی 
و چاپ مقالات علمی، شــرکت های 
اعزام کننده زائران به عتبات عالیات و 

عمره مفرده، ثبت نام در آزمون های بین 
المللی، حف الوکاله دعاوی خارجی، 
هزینه اشتراک شبکه های اطاعاتی، 
شــرکت در دوره های آموزشــی و 
پژوهشی خارج از کشور، شرکت در 
امتحانات علمی و تخصصی خارج از 
کشور، خدمات کنسولی سفارتخانه 

هــای خارجــی، هزینه هــای ارزی 
شرکت های مسافرتی و گردشگری، 
هزینه های حمل و ترانزیت و توزیع 
محموله هــای پســتی و تبدیل مانده 
ریالی ناشی از خرید ارز اتباع خارجی 
و ارز مأموریتی، کما فی السابق و بدون 
تغییر در شرایط فروش ارز ادامه دارد، 
ضمن اینکه میزان ارز مسافرتی و ارز 
موردنیاز برای شــرکت در دوره های 
آموزشی و پژوهشی نیز از ۲۰۰۰ یورو 

به ۲۲۰۰ یورو افزایش یافته است.
شرط اعطای سهمیه ۲۲۰۰ 

ارز 
در بخشــنامه بانــک مرکزی، 
تصریح شده است صرافان صرفا مجاز 
بــه تخصیص ارز در ســرفصل های 
اعامــی هســتند و درصورتیکــه 
سرفصل خدماتی موردنیاز متقاضیان 
در سرفصل های اعامی وجود ندارد، 
بانــک مرکزی آمادگی دارد مراتب را 
حسب اعام کانون صرافان، بررسی 

و در این خصوص اقدام کند.
بانــک مرکزی اعــام کرد که 
طی ماه های اخیر، بارها گزارش های 
مختلف از سوءاســتفاده دلالان از ارز 
تخصیص یافته در سرفصل نامشخص 
خدماتــی در بــازار بــا روش هایی 
همچون اســتفاده از کارت های ملی 
اشــخاص متعدد بــرای خرید این 

ارز از شــبکه صرافی هــای مجاز و 
 فروش در بازار غیررســمی منتشــر 

شده است.
در برخــی از این مــوارد، حتی 
دلالان بــا اتوبوس، اقــدام به انتقال 
افراد مختلف از سایر شهرها با هدف 
اســتفاده از کارت ملی و دریافت ارز 
از آنها در ازای پرداخت مبالغ جزئی، 
با هدف ســوداگری و فروش ارز در 
بازار غیررســمی به قیمت های بالاتر 
کرده بودند که همین امر، از علل ایجاد 
التهاب در بازار ارز با هدف سوداگری 
و کسب ســودهای نامتعارف در این 

بازار بود.
بانک مرکزی جمهوری اسامی 
ایران طی ماه های اخیر، بارها به روند 
مطلوب تأمین نیازهای ارزی متقاضیان 
در بازار ارز، بصورت اسکناس و ارز 

تجاری اشاره کرده است.
براســاس این گزارش ها، رشد 
قابــل توجه معامــات ارز بصورت 
اســکناس، در بازار متشکل ارزی و 
معامات ارز تجــاری در بازار نیما، 
از ابتدای ســال جاری تاکنون، نسبت 
به سال گذشــته، به وضوح حاکی از 
وضعیــت مطلوب تأمیــن نیازهای 
ارزی متقاضیان در کشــور، علیرغم 
برخی فضاســازی های روانی در این 

بازار است.

بخشنامه بانک مرکزی در راستای ساماندهی بازار ارز؛

افزایش تخصیص ارز مسافرتی و 
آموزشی به ۲۲۰۰ یورو

درحالیکه در روزهای اخیر نابه سامانی هایی در بازار ارز به دلیل شکل گیری صف مقابل صرافی ها برای دریافت
 سهمیه ۲۲۰۰ ارز شکل گرفت، بانک مرکزی در بخشنامه ای به شبکه صرافی های کشور ابلاغ کرده است، 

ضمن تأکید بر تداوم روند تخصیص ارز بصورت اسکناس با مصارف خدماتی ۲۵ گانه، از شبکه صرافی های 
کشور خواسته است درصورتیکه متقاضیان درخواست خرید ارز برای مصارفی، بجز مصارف تعریف شده 

در فهرست مذکور دارند، به بانک مرکزی اعلام کنند.

رشد قابل توجه معامات ارز بصورت اسکناس، در بازار متشکل ارزی و معامات ارز تجاری در 
بازار نیما، از ابتدای سال جاری تاکنون، نسبت به سال گذشته، به وضوح حاکی از وضعیت مطلوب 
تأمین نیازهای ارزی متقاضیان در کشور، علیرغم برخی فضاسازی های روانی در این بازار است.

گروه اقتصــادی -وزیر جهاد 
کشــاورزی گفت: از این هفته شکر، 
روغــن و برنــج نیز بــا قیمت های 
تعزیراتی به اقام توزیع هوشــمند 
درب منــازل اضافه خواهند شــد و 
هرچه اســتفاده از ســامانه هوشمند 

بیشتر شود واسطه ها کمتر می شود.
سید جواد ســاداتی نژاد با بیان 
اینکه تمرکــز ما در ماه های اول آغاز 
به کار دولــت تأمین امنیت غذایی و 
تــاش برای ســاماندهی بازار اقام 
اصلــی از جمله مرغ و تخم مرغ بوده 
اســت، گفت: در این راستا توانستیم 
بازار مرغ و تخــم مرغ را به گونه ای 
مدیریت کنیم کــه از روزهای آینده 
تا پایان ســال شرایط مطلوبی در این 

بخش ها را شاهد خواهیم بود.
وی ادامــه داد: برای تأمین اقام 
مورد نیاز شــب عیــد و بعد از آن ماه 
رمضان برنامه ریزی های لازم انجام 
شده اســت و همچنین بسترسازی 

برای کشــت قــراردادی، خرید دام 
مازاد روســتاییان و عشایر و سند دار 
کردن اراضی کشاورزی نیز در دستور 

کار قرار گرفته است.
وزیر جهاد کشــاورزی اضافه 
کرد: تأمین امنیت غذایی وظیفه جهاد 
کشــاورزی و بر عهده کشاورزان و 
دامــداران اســت. برنامه ریزی ما در 
زمینه پایداری و تأمین بازار اســت و 
قطعاً امنیت غذایی برقرار خواهد شد.

بــه گفته وی تا قبــل از دولت 
ســیزدهم همیشــه بحث این بود که 
باید در حوزه غذا فرمانده یکی باشد. 
نه اینکه بخشــی از وظایف بر عهده 
وزارت جهاد کشاورزی و بخشی نیز 
دست وزارت صمت باشد. همانطور 
که اســتحضار دارید قانون انتزاع در 
دولت قبل دو ســال لغو شــد و در 
آخرین روزهای دولت قبل وظایف 
وزارت جهاد بازگردانده شــد. ولی 
اجرایی شــدن آن در دولت سیزدهم 

رخ داد و کل زنجیره از تولید تا توزیع 
به وزارت جهاد واگذار شد.

وزیــر جهــاد کشــاورزی در 
قــراردادی  کشــاورزی  خصوص 
نیز گفت: کشــاورز وقتــی بذری را 
می کارد باید مشــتری آن مشــخص 
باشد. کشــاورز باید بداند برای چه 
کســی تولید می کند. در این راستا به 
شرکت بازرگانی دولتی اعام کردیم 
که به جای خرید گندم در انتهای تولید 
در ابتدا با کشــاورز قرارداد ببندد، آن 
را بیمه کند و کود مورد نیاز کشــاورز 
را تأمین کرده و در انتها با آن تســویه 
کند؛ بنابراین کشــاورزان می توانند با 
شرکت بازرگانی دولتی قرارداد ببندند 
و در این قرارداد کشــاورز ابتدا کود 
را تحویــل می گیرد و بیمه می شــود 

و در انتها کــه محصولش را تحویل 
می دهد هزینه کود و بیمه محاســبه 
و با آن تســویه خواهد شد. قطعاً این 
اقدام باعث درآمد بیشــتر کشاورزان 

خواهد شد.
برنج  تولید  خشکســالی 

ایرانی را ۲۰ درصد کاهش داد
وی در خصوص افزایش قیمت 
برنج نیز گفت: به دلیل خشکســالی 
تولیــد برنج ایرانی ۲۰ درصد کاهش 
داشته اســت وقتی محصولی کمتر 
تولید شــود طبیعتاً قیمت آن افزایش 
می یابــد در برنج خارجــی نیز هیچ 
محدودیتــی در میزان عرضه به بازار 

نداشتیم.
همــکاری بــا بســیج در 

بازرسی بازار مواد غذایی

ســاداتی نژاد افــزود: وزارت 
جهاد کشــاورزی در طول ۴۰ ســال 
گذشته هیچ زمان در حوزه بازار مواد 
غذایی نبوده اســت. ما در بازرســی 
هیچ تجربه ای نداشــتیم. اخیراً، اما با 
همــکاری و همراهی وزارت صمت 
بحث بازرســی در بازار اقام غذایی 
را هــم به عهده گرفتیم؛ کــه البته تا 
این وظایــف به طور کامل در اختیار 
وزارت جهاد قرار بگیرد مدت زمانی 
طی خواهد شــد. همچنیــن در این 
راستا از نیروهای بسیج در بازرسی ها 

کمک گرفته ایم.
دســتوری  قیمت هــای 

پایداری تولید را از بین می برد
از  دیگــری  بخــش  در  وی 
صحبت هایــش با اشــاره بــه اینکه 

قیمت های دســتوری عدم پایداری 
در تولید را به همراه خواهد داشــت، 
گفــت: بایــد کاری کنیم کــه تولید 
پایداری داشــته باشــد. تولید خط 
قرمز ما است و نباید قطع شود. برای 
پایداری تولید نمی توانیم تولیدکننده 
را مجبــور کنیم که محصولش را زیر 

قیمت تمام شده بفروشد. 
بــرای مثال قیمت مــرغ برای 
مصــرف کننده ۳۱ هزار تومان تعیین 
شده اســت با این قیمت تعیین شده 
تولید اقتصــادی و پایدار اســت و 
اگــر کمتر از مقدار باشــد تولید غیر 

اقتصادی می شود.
وزیر جهاد کشاورزی در پاسخ 
به این ســوال که قیمت مرغ در بازار 
بیش از ۳۱ هزار تومان اســت، گفت: 

در حــال حاضر در میادین میوه و تره 
بار مرغ با قیمــت ۳۱ هزار تومان به 
مصرف کنندگان عرضه می شــود که 
در برخی استان ها نیز حتی کمتر از این 
مقدار اســت. البته در برخی مغازه ها 
هم قیمــت مرغ بــه ۳۵ هزارتومان 
هم می رســد، ولی تاش کردیم که 

همواره قیمت ها کاهشی باشد.
ســاداتی نژاد افزود: همچنین 
توانستیم میزان کســری موجود در 
بــازار را احصــا کنیم. مــا در تأمین 
گوشت مرغ و تخم مرغ در مهر و آبان 
به دلیــل کاهش جوجه ریزی کمبود 
داشــتیم. بخشی از نیاز بازار به مرغ را 
با مرغ منجمد تأمین کردیم. همچنین 
مهرماه کمتریــن میزان جوجه ریزی 
انجام شده بود به همین دلیل تخم مرغ 
نطفه دار وارد کردیم و با بازار رسانی 
بــازار آن ها را کنترل کردیم. از طرفی 
توزیع هوشــمند را نیز آغاز کردیم. 
ســازمان تعــاون روســتایی متولی 

بازاررســانی هوشمند شده است که 
مرغ منجمــد و تخم مرغ را با قیمت 
تنظیم بازار تحت پلتفرم مشخصی به 
صورت اینترنتی به دست مردم درب 
منازل می رساند. براین اساس روزانه 
۳۰۰ تن اقام مذکور در شــهر تهران 
به این شیوه توزیع می شود. این طرح 
از روزهای گذشته در کرج و اصفهان 
آغاز شــده و در شیراز و مشهد هم به 

زودی آغاز به کار خواهد کرد.
توزیع هوشــمند شــکر، 

روغن و برنج
وی افزود: از این هفته شــکر، 
روغــن و برنــج نیز بــا قیمت های 
تعزیراتی به اقام توزیع هوشــمند 
درب منازل اضافه خواهند شد. هرچه 
از سامانه هوشمند بیشتر استفاده کنیم 
دست واسطه ها در این بین کم خواهد 
شد. همچنین برای میوه شب عید هم 
قصد داریم از توزیع هوشمند استفاده 

کنیم.

وزیر جهاد کشاورزی خبر داد؛

توزیع هوشمند برنج، روغن و شکر از این هفته

اتصال گمرک به سامانه جامع تجارت 
آغاز شد

گروه اقتصادی -اتصال گمرک به ســامانه جامع تجارت آغاز شده است 
و ۱۴ اقــدام از ۷۰ اقدام مورد نظر مربوط به گمرک جمهوری اســامی ایران 
می باشــد سید رضا فاطمی امین اظهار داشــت: سامانه جامع تجارت یکی از 
بزرگترین و مهمترین پروژه های دولت الکترونیک است و تأکید رئیس جمهور 

از ابتدای دولت سیزدهم بر نهایی سازی و تکمیل این سامانه بوده است.
انجام ۷۰ اقدام تا پایان ســال برای نهایی سازی سامانه جامع 

تجارت
وی با اعام پیشرفت ۸۰ درصدی این پروژه، گفت: ۷۰ اقدام باید تا پایان 

سال برای نهایی سازی و تکمیل این سامانه انجام شود.
اتصال گمرک به سامانه جامع تجارت آغاز شده است

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه یکی از دستگاه هایی که باید به 
این سامانه متصل می شد، گمرک بوده است، ادامه داد: اتصال گمرک به سامانه 
جامع تجارت آغاز شده است و ۱۴ اقدام از ۷۰ اقدام مورد نظر مربوط به گمرک 

جمهوری اسامی ایران می باشد.
۳۰ دستگاه تاکنون به سامانه جامع تجارت متصل شده اند

فاطمی امینی با بیان اینکه ۳۰ دستگاه الان به سامانه جامع متصل شده اند، 
تصریــح کرد: راهداری، گمرک، بانک مرکزی و وزارت بهداشــت اکنون به 

سامانه متصل هستند.
دریافت روزانه پنج میلیون درخواســت از فعالان اقتصادی در ســامانه 

جامع تجارت
وی با بیان اینکه پنج میلیون درخواست روزانه توسط تاجران، بازرگانان 
و فعالان اقتصادی درون این ســامانه دریافت می شــود، اضافه کرد: ۶۰۰ هزار 
استعام از بیرون وزارت صمت و ۸۰۰ هزار استعام در داخل وزارت صمت 

روزانه در بستر این سامانه انجام می شود.
وزیر صمت همچنین افزود: ســامانه جامع تجارت نمونه بارز و پیشرفته 
حکمرانی و تحول گســترده در محیط کسب و کار، شفافیت، ارائه خدمات و 

اعمال حاکمیت است.
فاطمــی امیــن تنظیم بازار، کنتــرل قاچاق و کنتــرل کالای تقلبی را از 
کارکردهای این سامانه دانست و گفت: سامانه همتا از زیرمجموعه هاو نمونه 

های این سامانه در حوزه موبایل است.
درآمدزایی سالانه 14 هزار میلیارد تومانی با راه اندازی همتا

وی ادامه داد: تا پیش از راه اندازی این ســامانه)همتا( ۹۰ درصد موبایل 
کشــور قاچاق بوده است که با راه اندازی همتا تا ۱۴ هزارمیلیارد تومان درآمد 

سالانه گمرکی برای دولت ایجاد شد.
وزیــر صمــت همچنین بیان کرد: با اســتفاده از ســامانه جامع تجارت 
کارت هــای بازرگانــی جعلی حــذف می شــود، دخالت انســانی کاهش 
 خواهــد یافت و این ســامانه نوید بخش اقتصادی پویا در اوایل ســال آینده 

خواهد بود.
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